
همين خط، اولين خط كشوري بوديم كه فرودگاه را 
به خط مترو متصل كرديم. 

خط دوم قطار شهري به طول حدود 15 كيلومتر و تا 
الان با پيشرفت 75درصدي روبه رو بوده است. خط 
دوم با 14 ايستگاه و اعتباري بالغ بر 2100 ميليارد 

تومان در حال ساخت است. 
اي��ن خ��ط عملي��ات حف��اري، س��گمنت گذاري و 
سفت كاري ايس��تگاه هايش به پايان رسيده و هفت 
ايستگاه در ش��رف اتمام اس��ت و از دپي خود يعني 
انتهاي طبرسي تا ميدان شهدا در ماه جاري )بهمن 
ماه( ب��ه بهره برداري خواهد رس��يد و بع��د از آن هر 

چندماه، يكي از ايستگاه ها وارد مدار خواهد شد. 
خط سوم هم شروع شده و پيش��رفت مناسبي دارد. 
اين خط حدود 30 كيلومتر و عملي��ات حفاري آن 
از دو جبهه با دو دس��تگاه تي بي ام آغاز ش��ده است. 
تملكات براي ايستگاه ها انجام شده است. ضمناً خط 
سوم در نقطه تلاقي اش با خط دوم مي تواند زائران را 
از خطوط ديگر به حرم مطهر منتقل كند. خط 4 هم 

در حال مطالعه است. 
اگر مجموعه خطوط ريلي و خط كمربندي مونوريل 
مشهد اجرا شوند، پيش بيني مي كنيم تا يك ميليون 
و 500 هزار مسافر را در طول روز جابه جا كنند، لذا 
يكي از ايده هاي اساسي ما در حوزه مديريت شهري، 
مديري��ت حمل و نقل اس��ت و در اين ح��وزه، مترو 
اولويت اول ماس��ت. البته از حيث پدافند غير عامل 
هم يك بح��ث پدافندي براي ش��هر مش��هد ايجاد 
مي كند. بعد از آن موضوع بهسازي و نوسازي سامانه 

اتوبوسراني در دستور كار قرار دارد. 
خوش��بختانه ظرف چند س��الي كه توفيق خدمت 
داشته ايم، نزديك به 360 دستگاه اتوبوس به ناوگان 
اتوبوسراني اضافه شده اس��ت و حدود 500 دستگاه 
اتوبوس فرسوده را هم از رده خارج كرده ايم. در همين 
راستا اتوبوس هاي گازسوز وارد مدار شده اند و در حال 
حاضر وضعيت اتوبوسراني مشهد بسيار خوب، اكتيو 

و به روز است. 

آيا براي بحث تاكس�يراني ه�م برنامه اي 
داشته ايد؟

بله، از مشكلات اصلي مشهد در حوزه حمل و نقل بايد 
به فرسودگي تاكسي هاي اين شهر اشاره كنيم. 

شهرداري مش��هد با هماهنگي ش��ورا به اين نتيجه 
رسيد كه اگر منتظر تصميمات فرادستي ها بمانيم، 
نمي توانيم اين ناوگان را ساماندهي كنيم. لذا با اخذ 
مصوبات از شوراي اسلامي شهر مشهد هدف گذاري 
ش��ده كه حدود 5 هزار تاكس��ي فرس��وده را از رده 
خارج كنيم. جالب است بدانيد تا الان بيش از 3500 
دس��تگاه از اين تاكس��ي ها نوسازي ش��ده اند كه در 
سطح ش��هر كاملًا مشهود اس��ت. در همين رابطه با 
خودروسازان توافق كرده و به بانك ها يارانه داديم و 
مابه التفاوت نرخ سود را هم خود شهرداري تقبل كرد 

و حالا سامانه تاكسيراني شهر نو و فعال است. 
ضمناً سامانه دوچرخه سواري نيز در شهر طراحي و 
اجرا شده و نزديك به 140 ايستگاه دوچرخه ايجاد 
كرده ايم. البته نمي دانم مش��كل از برنامه ريزي هاي 
ماس��ت يا هنوز فرهنگ دوچرخه س��واري آنچنان 
رونق پيدا نكرده است، چون در اين حوزه با استقبال 
خوبي مواجه نشديم. با اين حال تلاش مي كنيم براي 

دوچرخه سواري هم در مشهد فرهنگسازي كنيم. 
حاش�يه هاي ش�هر مش�هد ك�ه ج�زو 
دغدغه هاي مق�ام معظم رهبري هم بودند 
از جمله مس�ائلي اس�ت كه ش�ما از همان 
روزهاي اول حضورتان به عنوان شهردار در 
دستور كار قرار داديد. مي خواهيم بدانيم 
در اي�ن مدت چ�ه اتفاقات�ي در اين حوزه 
افتاده است و چه كارهايي براي ساماندهي 

مناطق حاشيه اي مشهد انجام داده ايد. 
يكي از دغدغه هاي كلان كشور و مقام معظم رهبري 
حاشيه نشيني اس��ت. نظر به اينكه در زمان حضورم 
در وزارت كش��ور در مورد حاشيه نشيني مطالعاتي 
داشتم، به همين خاطر بر حاش��يه هاي كلانشهرها 
از نزديك اشراف دارم. مش��هد هم جزو شهرهايي به 

شمار مي آيد كه بيشترين حاشيه را دارد، هم از نظر 
عرصه و پهنه و هم ا ز نظر كثرت جمعيت. 

آمارها ه��م مؤيد اين اس��ت كه مش��هد حدود يك 
ميليون و 100 ه��زار نفر حاشيه نش��ين دارد. يعني 
حدود يك س��وم جمعيت ك��ه در 6ه��زار هكتار از 

مساحت اطراف شهر مشغول زندگي هستند. 
اين اعداد و ارقام نش��ان مي دهد كه دغدغه ها جدي 

هستند. 
اما نبايد فراموش كنيم كه حاشيه نش��ينان هم جزو 
بهترين، مؤثرترين، مفيدتري��ن و مظلوم ترين مردم 
جامعه هستند. صرف نظر از علل و عوامل و انگيزه هاي 
حاشيه نش��يني، ما متوجه بوديم كه با يك پديده و 
واقعيتي مواجهيم كه اگر برنامه اي برايش نداش��ته 
باشيم به آس��يب بزرگي تبديل مي ش��ود. به همين 
خاطر شهرداري در دو حوزه )مسئوليت هاي خودش 
و همكاري هاي ساير سازمان ها و نهادها( وارد عمل 

شد. 
بعد از دس��توراتي كه مق��ام معظم رهب��ري دادند 
و نگاهي كه ايش��ان به حاشيه نش��يني در كش��ور و 
مخصوصاً مشهد داشتند، مديريت شهري با استعانت 

از خدا و كمك شوراي شهر وارد كارزار شد. 
خوشبختانه خدمات متنوعي را از نظر توسعه بلوارها، 
آس��فالت خيابان ها و كوچه ها، س��اماندهي آب هاي 
سطحي و ساختن جوي و جدول ها، تنظيف و نظافت 
و توسعه فضاي سبز كه نزديك به 50درصد توسعه 
فضاهاي سبز مشهد در حاش��يه ها بوده است، انجام 

شد. 
همچنين ايجاد ايس��تگاه هاي آتش نش��اني، احداث 
فروش��گاه هاي ارزاق عمومي و مي��وه و تره بار تحت 
عنوان »فروش��گاه هاي شهر ما«، توس��عه خدمات 
اتوبوس��راني و تاكس��يراني در اين مناطق و احداث 
فرهنگس��راها و مراكز آموزش��ي و كمك به احداث 
مساجد و حسينيه ها و توجه به نهادهاي فرهنگي هم 
صورت گرفت. البته چندين ورزشگاه هم در دستور 

كار قرار گرفت. 

سيد صولت مرتضوي، شهردار مشهد در گفت وگو با »جوان«:

  محمد رضا  هاديلو
مش�هد، پايتخت فرهنگي جهان اس�لام در س�ال جاري ميلادي)2017(؛ 
شهري كه به عنوان ايراني كوچك به جهان اسلام معرفي خواهد شد. حالا 
تمام چشم ها به اين شهر مقدس دوخته شده تا ببينند گردشگران مذهبي 
پس از ترك آن چه خاطراتي را براي هموطنان خود به ارمغان خواهند برد؛ 
شهري كه به صورت معمول در طول س�ال 30 ميليون ايراني يعني چيزي 
حدود 10 برابر جمعيتش زائر مي پذيرد و حالا بايد منتظر گردشگراني باشد 
كه ابتدا براي پابوسي امام غريبان و سپس ديدن زيبايي هاي اين شهر روانه 
آن خواهند شد. مشهد تغييرات زيادي كرده و در كنار تقويت سيستم حمل 

و نقل عمومي، افزايش اتوبان ها و بزرگراه هايش و توجه به مباحث فرهنگي، 
ديگر در سطح شهر خبری از دستفروشان نيست و تقريباً تعداد متكديان 
و معتادان متجاهرش را به صفر رسانده اس�ت. حاشيه هايش را ساماندهي 
كرده و هيچ زائري ب�ه علت بي جايي، در كنار خيابان چ�ادر نمي زند. اينجا 
مشهد 2017 است. به همين بهانه به س�راغ سيد صولت مرتضوي، شهردار 
مش�هدالرضا)ع( رفتيم تا در گفت وگويي مبس�وط از برنامه هاي ايشان و 
مجموعه تحت امرش در جهت رسيدن به چنين جايگاهي مطلع شويم؛ كسي 
كه معتقد است نبايد منتظر تصميم و اعتبارات بالادستي ها بود، بلكه بايد 

پيوسته اولويت ها را شناخت و براي رسيدن به هدف تلاش كرد. 

يكي ديگر از كارها ساماندهي رودخانه كال كشف 
بود كه چند دهه به عنوان معضلي بزرگ مشهد 
را به خود مش��غول كرده بود. با همكاري شركت 
آب منطقه اي خراسان توانستيم نزديك به 200 
هكتار در مس��افت 18 كيلومتري در امتداد اين 
رودخانه را با درختكاري به فضاي س��بز تبديل 
كنيم. همچنين براي جلوگيري از توليد حاشيه، 
كمربند سبز را در پيرامون مشهد ايجاد كرده ايم 
كه نزديك ب��ه 12 هزار هكتار فضاي س��بز را به 

وجود آورده است. 
حالا اگر سري به اين مناطق بزنيد ديگر حواشي 
مش��هد از نظر خدمات ش��هري فرقي با مناطق 

ديگر ندارند. 
زمان�ي كه ب�ه حاش�يه ش�هرها توجه 
مي شود در واقع از بسياري معضلات و 
آسيب هايي كه شايد در سال هاي آينده 
نمايان شوند، پيش�گيري مي شود. آيا 
آماري در اين رابطه داريد يا با سازمان 
و نهاد ديگري براي درمان آس�يب هاي 

موجود همكاري مي كنيد؟
به اذعان مسئولان ستاد مبارزه با مواد مخدر، تنها 
دستگاهي كه براي تأمين منابع در كنار آنها قرار 

دارد، شهرداري است. 
به دوس��تان عرض كرده ايم هر تعداد معتادي را 
كه بتوانند جمع آوري و درمان كنند، هزينه اش را 

شهرداري پرداخت مي كند. 
در همين رابطه س��الانه حدود 6ميليارد تومان 
هزينه هاي پرداختي به ساير دستگاه ها را در آمار 

مالي خود داريم. 
ضمناً ش��هرداري براي ايجاد مراك��ز نگهداري و 
بازپروري هم منابع خوب��ي دارد و تمام امكانات 
و نيروها را در حوزه فرهنگي بس��يج كرده ايم تا 

جلوي اين آسيب ها و معضلات گرفته شود. 
آقاي ش�هردار! شهر مش�هد نسبت به 
چند س�ال پيش تغييرات زيادي كرده 
است. سطح شهر و ايس�تگاه ها بسيار 
تميز و مرتب ش�ده اند. هي�چ متكدي 
و معتادي به چش�م نمي خورد و ش�ما 
دس�تفروش هم نداريد. اينها محصول 

كدام برنامه هاست؟
درست است. مشهد دستفروش ندارد چون همه 
آنها در شب بازارها و روزبازارها ساماندهي شده اند. 
نه نان كس��ي را بريده ايم و نه اجازه داده ايم شهر 
بي نظم ش��ود. مردم هم مي دانند براي خريد از 
اين افراد به كج��ا مراجعه كنن��د. از طرف ديگر 
اين معمول است كه شهرهاي زائرپذير بيشترين 
متكدي را داش��ته باش��ند اما ش��هرداري با يك 

برنامه ريزي درست و مدت دار تعداد آنها و معتادان 
را به صفر رسانده است. البته شايد بعضي از آنها 
به صورت مخفيانه اقدام ب��ه گدايي بكنند كه در 

صورت مشاهده حتماً جمع آوري مي شوند. 
در زمينه جمع آوري زباله ها هم با افزايش تعداد 
كاميون ه��ا و نيروهاي خدماتي ب��ه صورت 24 
ساعته شهر را رفت و روب مي كنيم و دفع و دفن 
زباله ها هم به صورت بهداش��تي انجام مي ش��ود 
كه تا چند روز ديگر و در اي��ام دهه مبارك فجر 
كارخانه دوم كمپوس��ت راه اندازي مي ش��ود. با 
راه اندازي اين كارخان��ه صددرصد زباله توليدي 
شهر مش��هد را مي توانيم به كمپوست تبديل و 

مشكلات زيست محيطي را مديريت كنيم. 
طرح زائرس�راهاي اس�تاني ك�ه جزو 
ايده هاي طلاي�ي مقام معظ�م رهبري 
است به كجا رسيده است و تا كنون چند 
استان عمليات اجرايي زائرسراهايشان 

را آغاز كرده اند؟
يكي از ايده هاي مبارك مق��ام معظم رهبري در 

بدو مسئوليت بنده طرح زائرسراهاي ارزان قيمت 
بود. 

معظم له توصيه هايي داشتند و مديريت شهري 
نيز اوامر ايشان را به جان خريد و با مصوباتي كه از 

شوراي شهر گرفتيم، اقدامات انجام شد. 
از همان ابتدا قرار شد زائرسراهاي ملي و استاني 
تعريف و زمين و پروانه ش��ان به صورت رايگان از 

سوي شهرداري واگذار شود. 
ابتدا براي اقشار بي بضاعت و كم درآمد هر استان، 
يك قطع��ه زمين با پروانه راي��گان در اختيار آن 
استان قرار گرفت كه قرار شده از محل كمك هاي 
خيرين و منابع آنها در مش��هد مقدس زائرس��را 
س��اخته ش��ود كه تا كنون به 38مورد رس��يده 

است. 
همچنين به برخ��ي از نهاده��اي عمومي مانند 
كميته امداد، بنياد مستضعفان، نهاد نمايندگي 
ولي فقيه در دانشگاه ها و سازمان بهزيستي هم كه 
براي اقشار آسيب پذير جامعه فعاليت مي كنند، 

زمين واگذار شد. 
 از سوي ديگر شهرداري به بخشي از خيرين كه 
موقوفه اي دارند و وقف اين كار كرده اند هم پروانه 

ساخت رايگان داده است. 
تا الان نزديك به 20 هكتار پروانه ساخت صادر و 
تقريبا 20 هزار متر زمين رايگان در جاهاي بسيار 

مناسب به اين امر اختصاص داده شده است. 
علاوه بر آن ي��ك زائر پذير هم خود ش��هرداري 
راه اندازي كرده است تحت عنوان »كمپ غدير« 
كه در برخي فصول سال ظرفيت پذيرش 25هزار 
نفر مسافر را در ش��ب دارد؛ كمپي كه با امكانات 
و تجهيزات، بهداش��ت و درمان، بان��ك، نانوايي، 
مسجد، حس��ينيه و ديگر خدمات رفاهي فضاي 

بسيار مناسبي براي اقامت مهيا كرده است. 
در اين كمپ كانكس هايي كه سيستم گرمايشي 
و سرمايش��ي دارند و در تمام فصول س��ال قابل 
استفاده هستند طراحي ش��ده است، همچنين 
آلاچيق ها و جاهايي براي برپاكردن چادر كه در 

فصل تابستان بسيار دلپذير است. 
از همه مهم تر پليس و نيروي انتظامي امنيت اين 

منطقه را تضمين كرده است. 
جال��ب اينكه بعض��ي وقت ه��ا ن��ه نيازمندان و 
كم درآمدها كه گروهي از اف��راد متمول ترجيح 
مي دهند در اين فضاي مفرح و زيبا اقامت كنند. 
همين مسئله باعث شده در پيك مسافر هم هيچ 

كس در سطح شهر مشهد چادر نزند. 
سال 2017 هم آغاز شد. سالي كه قرار 
است مشهد مقدس به عنوان پايتخت 
فرهنگي جهان اسلام پذيراي مسلمانان 

و گردشگران كشورهاي اسلامي باشد. 
آيا براي اين س�ال پرمش�غله ميلادي 

آماده ايد؟
متول��ي پايتخت هاي فرهنگ��ي، وزارت فرهنگ 
كشورهاي اسلامي هس��تند. بر اساس مصوبات 
س��ازمان كنفرانس اس��لامي، در هر سال چند 
ش��هر مذهبي در كشورهاي اس��لامي به عنوان 
پايتخت فرهنگي معرفي مي ش��وند و در س��ال 
2017 هم مشهد انتخاب شده و قرار بود مراسم 
افتتاحيه با اجلاس وزراي فرهنگ كش��ورهاي 
اسلامي يكي باش��د. اما متأس��فانه از يك سو به 
لحاظ سهل انگاري ها و عدم پيگيري ها و از سوي 
ديگر خباثت هاي عربستان سعودي، اجلاس وزرا 
را از ايران به سودان منتقل كردند و دوستان هم 
در وزارت فرهنگ و ارش��اد توضيحات مكفي را 
ارائه نكردند. با اين شرايط اجلاس در ايران برگزار 
نمي شود اما پايتخت فرهنگي به قوت خود باقي 
است. در اين راستا اقدامات خوبي انجام داده ايم. 
البت��ه كارها در يك س��تاد ملي كه وزير ارش��اد 
مسئول آن اس��ت، برنامه ريزي مي شوند و ستاد 
استاني به استاندار و بخشي از كارها، تحت عنوان 
پروژه هاي شهري به ش��هرداري محول شده كه 
بيشتر حول پروژه هاي عمراني است و اميدوارم 
كارها طوري طراحي شود كه اين رخداد موجبات 
استحكام فرهنگ اسلامي و صدور انقلاب به ساير 
كشورها را فراهم كند. البته بايد متذكر شوم كه 
ش��هرداري با اتكا به توانمندي ه��اي خودش در 
اين رابطه اجلاس هايي را برگزار كرده اس��ت، از 
جمله اجلاس جوانان كشورهاي عضو كنفراس 
اسلامي كه برگزار شد و از حدود 50 كشور مهمان 

جوان داشتيم. 
اين مقدمه و پيش��قراولي براي اين كار بود. البته 
قرار است اجلاس هاي ديگري هم داشته باشيم 
تا مشهد مقدس و ايران اسلامي را به نحو احسن 
به دنيا معرف��ي كنيم. همچني��ن چندين پروژه 
بزرگ هم در دست داريم كه در اين سال ساخته 

و افتتاح خواهند شد. 

9 88498479گفتوگو

5010  | ج��وان روزنام��ه  | | 1438 ربیعالثان��ی 24  | 1395 بهم��ن 4 دوش��نبه

آقاي شهردار! نظر ش�ما در مورد مديريت شهري 
چيست و چه تعريفي از آن داريد؟

مديريت شهري كار بسيار متنوع و پرزحمتي است و در مقايسه 
با ساير مديريت ها، از تفاوت هاي زيادي برخوردار است. 

اساساً در ساير مديريت ها به خصوص در قوه مجريه مطالبات 
مردم از هر وزارتخانه به صورت بخشي است. اما در شهرداري ها 
و مخصوصاً در كلانشهرها مردم تمام مطالباتشان را نظر به در 
دسترس بودن مديريت ش��هري و تنوع خدمات و واحدهاي 
خدمات رساني در س��طح شهر، از مديريت ش��هري پيگيري 
مي كنند. با اين تفاس��ير بايد گفت مديريت اجرايي و اداري 
در قوه مجريه، مديريت درآمد و هزينه هاست. حالا با در نظر 
گرفتن نيازهاي متنوع شهروندان كار خيلي سخت تر مي شود، 
مخصوصاً در كلانشهري مانند مشهد مقدس كه خدمتگزاري 

تعطيل ناپذير است. 
در اينج��ا از ابت��داي كار و تولد، مردم از ش��هرداري خدمات 
مي گيرند تا »انالله و انا اليه راجعون« كه س��ازمان فردوس ها 

بايد خدمات رساني كند. 
لذا به نظر مي رسد كه مديريت ش��هري در زمره سخت ترين 
و دشوارترين مديريت هاس��ت. البته مديريت در كلانشهري 
مانند مشهد مقدس با تمام س��ختي ها و فراز و نشيب هايش 
توفيق مي خواهد؛ اينكه انس��اني اين افتخار نصيبش شود تا 
طوق نوكري مردم را به گردن آوي��زان كند و خادم الرضا)ع( 
باش��د. خادم زائران و مجاوران امام غريبان باش��د و هر صبح 
و ش��امگاهان زير پاي آنان را جارو كند، پسماندها را جمع و 
امكانات اياب و ذهاب را برايشان فراهم كند. اينها همه لطف 

خداست كه شامل حال ما شده است. 
وضعيت بودجه شما چطور است؟ آيا بودجه اي كه از 
طرف دولت به شما اختصاص مي يابد به اندازه كافي 
است و همين مقدار هم به موقع پرداخت مي شود؟

اولاً كمك دولت به شهرداري ها نخودي است در آش. كمكي 
كه اگر انجام شود در بعضي جاها و آن هم براي زيرساخت هاي 

حمل و نقل صورت مي گيرد. 
به اس��تناد قان��ون دولت باي��د هزين��ه تهي��ه 82/5 درصد 
اتوبوس هاي مورد نياز ش��هرها را پرداخت كند و يك س��وم 
هزينه بليت مردم را بپردازد. متأسفانه به دليل محدوديت هايي 

كه وجود دارد اين كار اصلًا انجام نمي شود. 
مثلًا به رغم اينكه چندي پيش آقاي رئيس جمهور به مش��هد 
آمدند و قول 200 دس��تگاه اتوبوس كه تقريباً 120 ميليارد 
تومان هزينه داش��ت را دادند اما با تمام تلاش هايي كه انجام 
داديم فقط توانستيم 20ميليارد تومان دريافت كنيم و 100 
ميليارد ديگر از جيب ش��هرداري پرداخت ش��د، چون ناچار 
بوديم براي رفت و آمد و رفاه زائران اتوبوس ها را تأمين كنيم. 
از طرف ديگ��ر در حوزه اح��داث خطوط قطار ش��هري، هر 
كيلومتر از اين خطوط بيش از 100 ميليارد تومان هزينه دارد. 
بعضي وقت ها يك كيلومتر تونل با تجهيزات، واگن، ايستگاه، 
سيستم هاي سيگنالينگ و ديگر امكانات 160 ميليارد تومان 
اعتبار مي خواهد كه معادل بودجه عمراني يك استان است. 

در شهري مثل مشهد كه ما مجبوريم تمام خدمات را به لحظه 
در اختيار هموطنان قرار دهيم، تمام اينها از منابع شهرداري و 
با مشكلات خاص تأمين مي شود. البته دولت هم مثلًا سالانه 
100 ميليارد اعتبار پيش بيني مي كند كه 30 تا 50 درصد آن 

تخصيص مي يابد. 
به همين خاطر بر اين باور نيس��تيم كه دولت از منابع دولتي 
به م��ا بودجه بدهد. معتقدي��م اگر دولت ها ب��ه جاي محدود 
كردن، فقط كمي مديريت ش��هري را تقوي��ت كنند و براي 
اين مديريت ها زحمت ايجاد نكنند، آنها خودشان مي توانند 

مشكلاتشان را برطرف كنند. 
با اي�ن اوص�اف درآمدهايت�ان به س�ختي جواب 

هزينه هايتان را مي دهد؟
تمام دوستان در شهرداري هاي سراس��ر كشور مي دانند كه 
توسعه در شهرها بسيار دش��وار است. بعضي وقت ها كه اقدام 
به شروع پروژه اي مي كنيم شايد تا 10برابر هزينه هاي اجراي 
پروژه صرف رف��ع معارضان حريم پروژه مي ش��ود. مثلًا براي 
اجراي يك تقاطع غيرهمسطح بايد املاك اشخاص را تملك 

كرد كه هزينه هاي بسيار هنگفتي به همراه دارد. 
از سوي ديگر شهرداري ها متكي به درآمدهاي داخلي هستند 
و در توزيع درآمدها، شايد مهمترين درآمد آنها عوارض صدور 
پروانه باشد كه تقريباً طي چهار سال اخير به خاطر ركود حاكم 

بر جامعه به شدت كاهش يافته است. 
حالا در اين خزان و ركود، مديريت كردن كار دشواري است. 

در ش��هري مثل مش��هد اگر قرار باش��د هزينه هاي جاري و 
خدماتي را به نحو احسن انجام بدهيم، در سال حدود 1100 
ميليارد تومان پول نياز داريم. حقوق جاري و خدماتي همچون 
جمع آوري زباله ها، توجه به اتوبوسراني و تاكسيراني، تقويت 
آتش نشاني، توسعه فضاي سبز و خدمات عمومي ديگر به غير 

از كارهاي عمراني به چنين رقمي نيازمند است. 
اين 1100 ميليارد تومان سه برابر اعتبارات عمراني كل استان 

خراسان رضوي است. 
از سوي ديگر روزانه بالغ بر 6 ميليون سفر در سطح شهر داريم 

كه نيازمند حمل و نقل عمومي فعال است. 
هم اكنون حدود 300 دس��تگاه اتوبوس و نزديك به 15 هزار 
تاكس��ي و خطوط قطار ش��هري مش��هد وظيفه حمل و نقل 

عمومي را بر عهده دارند و خدمات رساني مي كنند. 
در چنين ش��رايطي كار از دوجهت سخت اس��ت؛ يكي تنوع 
مسئوليت ها و پاسخگويي در اين راستا و ديگري تلاش براي 
تأمين مناب��ع. اما بايد گف��ت چون در جوار دوس��ت خدمت 
مي كنيم، احساس مي كنيم توفيق بزرگي نصيبمان شده است. 
به لطف همين كرم و با الطاف خداوند رحمان، درمانده نيستيم 

و تمام وظايفمان را به نحو احسن انجام داده و مي دهيم. 
مشهد در طول سال چيزي حدود 10برابر جمعيتش 
زائر مي پذيرد؛ زائراني كه در هر ساعت از شبانه روز 
كه دلش�ان هواي آق�ا را بكن�د به س�متش روانه 
مي شوند. همين مس�ئله مي طلبد سيستم حمل و 
نقل عمومي مشهد به صورت شبانه روزي اقدام به 
خدمات رس�اني كند كه اين امر عمر اين وسايل را 
كاهش مي دهد. براي حل اين مسئله چه تمهيداتي 

انديشيده ايد؟
چاره اي نداريم ج��ز اينكه به حمل و نق��ل عمومي، مطمئن، 

ايمن، سالم، سريع و ارزان بينديشيم، يعني »مترو«. 
در همين راس��تا در مطالعات جامع حمل و نقل مشهد چهار 
خط ريلي پيشنهاد و پيش بيني شده است. خوشبختانه خط 
اول را به اتمام رسانديم كه از شهرداران قبلي شروع شده بود 
و 4/5 كيلومتر باقيمانده از 24 كيلومتر را به اتمام رسانديم و با 

يكي از ايده هاي مبارك مقام معظم 
رهب�ري در ب�دو مس�ئوليت بنده 
طرح زائرسراهاي ارزان قيمت بود.
معظم ل�ه توصيه هايي داش�تند و 
مديريت ش�هري نيز اوامر ايشان 
را به جان خريد و ب�ا مصوباتي كه 
از شوراي ش�هر گرفتيم، اقدامات 
انج�ام و از هم�ان ابتدا قرار ش�د 
زائرسراهاي ملي و استاني تعريف و 
زمين و پروانه شان به صورت رايگان 

از سوي شهرداري واگذار شود

بر اين باور نيستيم كه دولت از منابع 
دولتي به ما بودجه بدهد. معتقديم 
اگر دولت ها به جاي محدود كردن، 
فقط كمي مديريت شهري را تقويت 
كنند و براي اين مديريت ها زحمت 
ايجاد نكنند، آنها خودشان مي توانند 

مشكلاتشان را برطرف كنند

اهدافمان را بدون اعتبارات بالادستی 
دنبال می کنیم


